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ČAKAJÚ NÁS NOVINKY V ZBERE ODPADU

Primátora mesta Petra Hanusa sa pýtame na aktuálne otázky súvisiace s rozvojom mesta, investičnými akciami 

či na témy, ktoré sa prerokúvajú na zasadnutiach mestského zastupiteľstva. Otázky položila Zuzana Ščasná.

Niekoľko dní pred vianočnými sviatkami 
sa stala nemilá udalosť, keď začal horieť 
jeden z domov na Hollého ulici. V mé-
diách sme zachytili, že nielen Mesto Rajec 
sa spolupodieľalo na pomoci rodine 
postihnutej požiarom. 
 Začiatkom decembra sme obdržali 
informáciu o mimoriadnej udalosti v dome na 
Hollého ulici, kedy došlo k vyhoreniu značnej 
časti domu a priľahlých stavieb. Aj napriek 
profesionálnemu zásahu hasičov zostala po 
požiari zhorená strecha, zatečené múry, zni-
čený interiér domu. Hneď ráno sa vytvorila 
skupina dobrovoľníkov, ktorí začali s bezod-
kladnou pomocou, likvidáciou zhoreniska, 
vypratávaním zničeného zariadenia domu 
a ďalšími nevyhnutnými prácami. Nasledo-
vali ďalšie skupiny ľudí, murári, tesári, ktorí 
naplánovali postupnosť prác pri rekonštrukcii 
domu. Zároveň ponúkli svoju pomoc viaceré 
firmy a podnikatelia z nášho mesta i okolia. 
Po dohode s poslancami mestského zastu-
piteľstva, sme sa rozhodli na podporu po-
žiarom postihnutej rodiny zorganizovať 
Primátorský punč, dobrovoľnú finančnú 
zbierku a zbierku materiálnej pomoci. 
 Vďaka solidárnosti občanov mesta sa 
nám podarilo vyzbierať viac ako 4 tisíc eur, 
ktoré boli operatívne použité na uvedenú re-
konštrukciu. Finančné prostriedky boli požité 
na zaplatenie stavby krovu, betónu, dreva, 
spojovacieho materiálu a murárske práce.
 Ďakujem všetkým dobrovoľníkom, obča-
nom mesta, firmám a spoločnostiam, staros-
tom okolitých obcí, za nezištnú pomoc pri 
obnove strechy nad hlavou obyvateľov zho-
reného domu. Zvlášť by som chcel poďako-
vať pánovi dekanovi Mgr. Petrovi Hluzákovi, 
ktorý bol niekoľkokrát nápomocný pri zabez-
pečovaní občerstvenia pre dobrovoľníkov, 
vyhlásení zbierky v kostole a na záver zorga-
nizoval spoločné poďakovanie všetkých 
zúčastnených na obnove zhoreného domu.

 Som rád, že sa našlo množstvo ľudí, 
ktorí sa dokázali spojiť v predvianočnom 
období, a vytvorili tak spoločné dielo pomoci 
pre občanov Rajca, ktorí sa ocitli v nezávide-
niahodnej situácii.

Aj keď naše mesto je vďaka regulácii Raj-
čanky uchránené od veľkých povodní, 
predsa len na konci roka sa vylial potok 
Černianka. Ako ste začali riešiť tento 
problém?
 Áno, v závere minulého roka sme zare-
gistrovali vybreženie potoka Čierňanky 
v časti záhradkárskej oblasti Tŕstie. Mesto 
Rajec nemá kompetencie na vykonávanie 
akýchkoľvek zásahov na úpravu vodných 
tokov a povodí, ktoré sú v správe Slovenské-
ho vodohospodárskeho podniku Žilina 
(SVP). Takýmto tokom je aj potok Čierňanka.
 Na základe týchto skutočností Mesto 
Rajec iniciovalo rokovanie so SVP Žilina 
k riešeniu vzniknutej situácie. Po odbornej 
konzultácii odborníci dospeli k záveru, že 
jedným z možných opatrení na zmiernenie 
budúcich záplavových rizík je riadený výrub 
stromov a náletových drevín v povodí poto-
ka. Tento krok umožní zvýšiť priechodnosť 
vodných ciest a zároveň zlepšiť odvodňova-
nie územia. Vzhľadom na časovú zane-
prázdnenosť a nedostatočné kapacity 
zamestnancov SVP, povinnosť realizovať 
tieto práce v období vegetačného pokoja, 
rozhodli sme sa zapojiť do týchto prác aj 
zamestnancov a techniku TSMR. 
 Veríme, že tieto opatrenia zlepšia prie-
chodnosť Čierňanky a nebudú tak znepoko-
jovať majiteľov pozemkov v blízkosti tohto 
vodného toku.

Od nového roku máme niekoľko noviniek 
v zbere odpadov. Môžete nám povedať 
aké zmeny nás čakajú?
 Množstvo komunálneho odpadu, spôsob 
jeho vývozu a likvidácie, poplatky, čierne 
skládky, sú v súčasnosti aktuálnou témou 
všetkých slovenských samospráv. Vzhľadom 
na stále sa zvyšujúce náklady, prijalo mesto 
viaceré opatrenia, ktoré by mali zabrániť ich 
výraznému navýšeniu v budúcnosti.
 Na základe uznesenia mestského zastu-
piteľstva z 13. decembra 2023, bude pre-
vádzka Zberného dvora na Fučíkovej ulici od 
1. marca 2024 otvorená pre verejnosť len 
v sobotu v čase od 8. do 12. hodiny. V pra-
covných dňoch pondelok až piatok bude 

zberný dvor pre verejnosť zatvorený. 
 K uvedenej úprave otváracích hodín sme 
pristúpili z dôvodu zvýšenej kontroly a zlep-
šenia evidencie odovzdaného odpadu do 
zberného dvora.  

 Organizácia zodpovednosti výrobcov 
spoločnosť NATUR-PACK, a. s., Združenie 
obcí Rajecká dolina a Mesto Rajec, budú 
v tomto roku organizovať vrecový zber pa-
piera a skla od rodinných domov. Zber bude 
organizovaný 4-krát v tomto roku, a to v ter-
míne 22. marca, 27. júna, 27. septembra 
a 13. decembra. Systém zberu bude obdob-
ný, ako pri terajšom vrecovom zbere plastov, 
kovov a tetrapakov. Občanom budú doruče-
né vrecia modrej farby na papier a zelenej 
farby na sklo s príslušnými QR kódmi na 
označenie vriec. 
 Dôvodom na zavedenie tohto zberu je 
splnenie si zákonných povinností pre spoloč-
nosť NATUR-PACK a zvýšiť množstvo vytrie-
deného odpadu. V druhej polovici roka bude 
zber vyhodnotený a podľa množstva vyzbie-
raného papiera a skla môže byť v roku 2025 
tento zber organizovaný v kratších interva-
loch ako iba štyrikrát do roka. Adresný zber 
papiera a skla od rodinných domov je ďalším 
krokom k zavedeniu množstevného zberu 
komunálnych odpadov v meste.

 V tomto roku má Mesto Rajec záujem 
zapojiť sa do výzvy na financovanie výstavby 
priemyselnej kompostárne. Prebieha projek-
tová príprava stavby. Mesto má vypracovanú 
dokumentáciu pre územné rozhodnutie 
a plynule bude pokračovať príprava projektu 
pre stavebné povolenie.

 Súbežne s riešením uzatvárateľných 
stojísk na nádoby na odpad pri bytových 
domoch pracujeme na alternatívnom riešení, 
a to uzamykaní zberných 1100 l nádob na 
komunálny odpad. Posudzujeme možnosti 
výberu vhodného zariadenia vzhľadom na 
typ a umiestnenie terajších zberných nádob. 
Cieľom je zabránenie dovozu odpadu z oko-
litých obcí, tzv. odpadový turizmus.

Čistenie Černianky
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RAJECKÝ KULTÚRNY DOM PREŠIEL OBNOVOU

Ešte v roku 2023 získalo Mesto Rajec nenávratný finančný príspevok z Integrovaného regionálneho operačného 

programu vo výške viac ako 170 tisíc eur na rekonštrukciu interiérových priestorov v kultúrnom dome. 

 Účelom projektu „Zvýšenie kvality služieb v Kultúrnom dome 
v Rajci“ bolo zvýšiť úroveň poskytovaných služieb a zvýšiť úroveň 
hygienických štandardov pre návštevníkov, účinkujúcich a ostat-
ných osôb pôsobiacich na zázemí kultúrneho domu. 

 V rámci realizácie projektu boli uskutočnené stavebné úpravy 
interiéru sály kultúrneho domu. Predovšetkým došlo ku komplex-
nej rekonštrukcii elektroinštalačných rozvodov, bola realizovaná 
obnova javiskového priestoru, vrátane inštalácie novej opony 
a kulís. Bola inštalovaná aj nová osvetľovacia a ozvučovacia 
technika v nadštandardnom prevedení. Zároveň bol realizovaný 
nákup nových stolov a stoličiek, nakoľko doterajšie interiérové 
vybavenie bolo výrazne opotrebené. Podstatne sa zvýšil hygie-
nický štandard priestorov kultúrneho domu, hlavne umiestnením 
germicídnych žiaričov a zariadení na dezinfekciu rúk. 

 Kultúrny dom v Rajci je teda širokej verejnosti prístupný v mo-
dernizovaných a rekonštruovaných priestoroch, čo zvyšuje úro-
veň poskytovaných služieb a zároveň podporuje rozvoj kultúr-
neho života v našom meste.
 Veríme, že obnovené priestory a vybavenie kultúrneho domu 
pozitívne prispejú ku kultúrnemu a spoločenskému životu nášho 
mesta

 Ďalšie informácie o projekte: http://www.rajec.info/article/de-
fault/6478 

Ing. Lucia Rybárová, odd. strategického rozvoja
Snímky: archív MsÚ
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Z DECEMBROVÉHO ZASADNUTIA MESTSKÉHO ZASTUPITEĽSTVA

Dňa 13.12.2023 sa uskutočnilo ďalšie zasadnutie poslancov Mestského zastupiteľstva v Rajci.

VŠEOBECNE ZÁVÄZNÉ NARIADENIA 
MESTA

Dodatok č. 1 k VZN č. 2/2021 o podmien-
kach a kritériách prideľovania a užívania 
nájomných bytov vo vlastníctve Mesta 
Rajec 
 Predložený návrh Dodatku č. 1 k pred-
metnému VZN upravuje výšku nájomného 
pre byty, ktoré boli postavené s podporou 
štátu. Jednalo sa o byty nachádzajúce sa na 
ul. Lúčna 1132, ul. S. Chalupku 1088 
a 1089, ul. Hollého 202, ul. Zakamenica 
151/4 a na ul. Hollého č. 179. Po krátkej 
diskusii poslanci jednomyseľne návrh 
dodatku schválili.

Dodatok č. 3 k VZN č. 3/2020 o nakladaní 
s komunálnymi odpadmi a s drobnými 
stavebnými odpadmi na území mesta 
Rajec
 Navrhovaný dodatok vychádza z potre-
by znížiť množstvo objemného odpadu, kto-
rý je potrebné pred uložením na skládku 
odpadov dotriediť a znížiť jeho objem ulože-
ním do zberných kontajnerov. Po krátkej 
diskusii poslanci návrh dodatku jednomy-
seľne schválili.

Dodatok č. 4 k VZN č. 1/2011 o zvláštnom 
užívaní ciest, miestnych komunikácií 
a verejných priestranstiev  
 Navrhovaný dodatok vychádzal z potre-
by aktualizovať sadzobník poplatkov za uve-
denie miesta výkopu do pôvodného stavu. 
Poslanci taktiež tento dodatok jednomyseľ-
ne schválili.

Všeobecne záväzné nariadenie Mesta 
Rajec č. 15/2023 o ovzduší a o poplat-
koch za znečisťovanie ovzdušia 
 Podstatnou zmenou nového VZN je, že 
v zmysle ust. § 5 ods. 7 zákona č. 190/2023 
Z. z. o poplatkoch za znečisťovanie ovzdu-
šia poplatok za emisie neplatí prevádzkova-
teľ malého zdroja znečisťovania ovzdušia, 
ak výška ročného poplatku za emisie podľa 

§ 3 ods. 4 vyššie uvedeného zákona je me-
nej ako 100 €. Poslanci návrh VZN jedno-
myseľne schválili.

Návrh VZN o dani z nehnuteľnosti
 Navrhované VZN č. 16/2023 o dani 
z nehnuteľnosti rieši úpravu sadzieb pre po-
zemky, stavby a byty v k.ú. mesta Rajec 
s účinnosťou od 1. januára 2024. Poslan-
com bol opätovne predložený návrh na 
zmenu sadzieb v dani z nehnuteľnosti a tiež 
bol vyčíslený medziročný nárast sadzby 
v percentách. Poslanci jednomyseľne navr-
hované VZN schválili.

Uplatnenie predkupného práva 
 MDDr. Michaela Zubalová predložila 
Mestu Rajec ponuku na predaj nebytové 
priestory priestoru s príslušenstvom v budo-
ve Poliklinike z dôvodu, že mesto má 
predkupné právo na predmetné nehnuteľ-
nosti. Po krátkej diskusii poslanci neschválili 
uplatnenie si predkupného práva.

Zásady poskytovania jednorazovej dávky 
v hmotnej núdzi
 MZ boli predložené nové Zásady posky-
tovania jednorazovej dávky v hmotnej núdzi, 
ktoré boli upravené v súlade so zákonom 
č. 417/2013 Z. z. o pomoci v hmotnej núdzi 
a nahrádzajú zásady, ktoré boli schválené 
MZ uznesením č. 172/2009. Poslanci jedno-
myseľne uvedené zásady schválili.

Návrh výšky stravnej jednotky – stravné-
ho v Domove vďaky v zriaďovateľskej 
pôsobnosti Mesta Rajec
 Vedenie Domova vďaky navrhlo úpravu 
výšky stravnej jednotky pre klientov domo-
va, pre stravníkov z Rajca a pre cudzích 
stravníkov. Navrhovanú úpravu poslanci 
jednomyseľne schválili. 

EKONOMIKA MESTA

Rozpočet a programový rozpočet Mesta 
Rajec na roky 2024 – 2026

 Návrh rozpočtu a programového rozpoč-
tu Mesta Rajec na roky 2024 – 2026 pred-
niesla poslancom Ing. Monika Brezániová. 
Rozpočet na rok 2024 bol zostavený v súla-
de so zákonom č. 583/2004 Z.z. o rozpoč-
tových pravidlách územnej samosprávy. 
Poslancom predložila stanovisko k rozpočtu 
aj hlavná kontrolórka mesta, ktorá odporu-
čila navrhovaný rozpočet schváli. Po krátkej 
diskusii ho poslanci jednomyseľne schválili.

Plán hospodárskeho a sociálneho rozvo-
ja na roky 2023 – 2027
 Poslancom predniesol Plán hospodár-
skeho a sociálneho rozvoja prednosta MsÚ 
Ing. Gustáv Mucha. Program hospodárske-
ho a sociálneho rozvoja obce je strednodo-
bý strategický dokument, ktorý sa vypracúva 
na základe zákona č. 539/2008 Z. z. o pod-
pore regionálneho rozvoja. Vypracovanie 
tohto dokumentu nariaďuje obciam uvedený 
zákon, pričom obce ho musia mať spraco-
vaný obzvlášť v prípade, ak sa uchádzajú 
o akékoľvek financie z eurofondov alebo 
o štátne dotácie. Poslanci navrhovaný plán 
jednomyseľne schválili.

Činnosť hlavnej kontrolórky mesta
 Hlavná kontrolórka mesta Mgr. Jarmila 
Šutá predložila mestskému zastupiteľstvu 
na schválenie návrh plánu kontrolnej čin-
nosti na I. polrok 2024, ktorý poslanci bez 
doplnenia jednomyseľne schválili.

Zmena konateľa Technických služieb
 Poslanci schválili navrhovanú zmenu 
konateľa Technických služieb mesta Rajec, 
s.r.o., a to Zuzanu Janžovú. Zároveň schvá-
lili, že do 31.3.2024 musí byť uskutočnené 
výberové konanie na túto pozíciu.

 V závere rokovania si poslanci schválili 
termíny riadnych zasadnutí MZ na rok 2024.

Alena Uríková, ved. organizačno-
administratívneho odd.

 V roku 2023 sa narodilo 64 detí, rov-
nako ako aj v minulom roku, z toho 34 
chlapcov a 30 dievčat. Medzi najčastejšie 
chlapčenské meno patrilo meno Alex, 
ktorý sa objavil v rodnom liste dieťaťa 
trikrát. Dvakrát sa v nich objavili mená 
Richard, Damián a Michal. Dievčatá mali 

mená rôznorodejšie a po dvakrát sa 
vyskytlo iba meno Sofia. Niektoré deti 
dostali neobvyklejšie mená ako Jonatán, 
Eliáš, Benjamín, Alan, Melisa, Zora, Elisa 
či Vivien. 
 Zomrelo 59 našich spoluobčanov 
(o jedného viac ako v predchádzajúcom 
roku), z toho 34 mužov a 25 žien.
 114 osôb (63 mužov a 51 žien) sa 
z nášho mesta odsťahovalo. Naopak do 
nášho mesta sa prisťahovalo 69 nových 
obyvateľov, z toho 34 mužov a 35 žien.
 Mesto Rajec malo k 31.12.2023 5 770 
obyvateľov, z toho 2865 mužov a 2905 
žien. Oproti roku 2022 mestu ubudlo 42 
obyvateľov.

 Zosobášilo sa 43 snúbeneckých párov, 
rovnaký počet ako aj v roku 2022. Z tohto 
počtu sa 20 párov zosobášilo v Rajci a 23 
párov sa rozhodlo pre sobáš mimo nášho 
mesta.

 Najstaršou obyvateľkou nášho mesta 
naďalej zostáva Helena Zbýňová, ktorá sa 
na konci roka 2023 dožila krásneho veku 
100 rokov. 

Podklady: Ing. Miroslava Hodasová, 
organizačno-administratívne odd.

Spracovala: Z. Ščasná, odd. kultúry a športu
Ilustračná snímka: internet

NAŠE MESTO SA ROZRÁSTLO O 64 MALÝCH RAJČANOV
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Včelárstvo patrí medzi krásnu a prospešnú záujmovou činnosť, ktorá napĺňa včelárov v každom veku a z pohľadu 

organizovaného života včelárov, aj k spoločenskému stretávaniu sa, vymieňaniu si získaných poznatkov 

a k nadväzovaniu príjemných priateľských kontaktov.

VČELÁRI OSLÁVILI 85. VÝROČIE ZALOŽENIE VČELÁRSKEJ ORGANIZÁCIE

 V nedeľu 10. decembra si včelári zo základnej organizácie Slo-
venského zväzu včelárov Vojtecha Križana Rajec opäť pripomenuli 
ďalší medzník svojej organizovanosti na území Rajeckej doliny. Naj-
skôr sa včelári stretli na svätej omši v Kostole sv. Ladislava v Rajci, 
ktorá bola slávená na úmysel všetkých živých i zomrelých včelárov 
a ich rodín s poďakovaním za uplynulý včelársky rok, ako i s vypro-
sením si požehnania do nového roka 2024. Následne sa včelári 
presunuli do rajeckého kultúrneho domu a pokračovali v spoločnom 
oslavovaní. V úvode po slávnostnej včelárskej hymne, včelárskej 
básni a pekných piesňach od našej mladej včelárky Adriany Ďur-
čanskej z Ďurčinej sme si vypočuli príhovory primátorov miest Rajca 
a Rajeckých Teplíc a pozvaných hostí, ktorí nám popriali úspešný 
včelársky rok a povzbudili nás do ďalšej práce. Následne boli 
ocenení včelári, ktorí svojou náklonnosťou a obetavosťou prispievali 
k silnej súdržnosti organizácie a pomoci ostatným našim včelárom. 
Vyhodnotili sme súťaže o najlepší, alebo inak povedané, najchutnejší 
med a medovinu našich včelárov v rámci našej organizácie. Po 
chutnom obede bola prednesená odborná včelárska prednáška od 
nášho priateľa a včelára PhDr. Jána Repku z Banskej Bystrice na 
tému všeobecné včelárstvo a hrozby, ktorým včely čelia nielen u nás 
ale i na celom svete. Nechýbalo chutné občerstvenie a živá hudba, 
ktorá nám vytvorila príjemnú predvianočnú atmosféru.

 Naša včelárska organizácia združuje 160 včelárov s celkovým 
počtom 1350 včelstiev. Sme potešení, že do našej organizácie 
každým rokom prichádzajú noví záujemcovia o včelárenie, ktorých 
veľmi radi medzi nás prijímame. Týmto sa nám posúva nadol aj vek 
včelárov, ktorí výrazne omladzujú našu organizáciu. Veľká pozornosť 
od výboru organizácie je venovaná každému včelárovi, aby si mohol 
uplatňovať nárok na podporu vo včelárstve, bol o všetkom rýchlo 
informovaný a v neposlednom rade, aby sa cítil hrdým členom 
a včelárom na našom území. V minulom roku výbor pomohol 
včelárom zabezpečiť nákup kryštálového repného cukru vo väčšom 
množstve a lepšej cene ako je cukor ponúkaný na obchodných 
pultoch, taktiež k dispozícii boli cenovo dostupné poháre na med, ale 
i objednávané liečivá, ktoré sú nevyhnutné na udržanie dobrého 
zdravotného stavu vo včelstvách. 

 Z pohľadu výnosov medu musíme konštatovať, že rok 2023 bol 
veľmi podpriemerný, čo bolo ovplyvnené chladným jarným počasím 
a následne aj mesiac jún bol poznačený severným prúdením vzdu-
chu, a tak včielky nevedeli využiť naplno znášku. Včelára by to nema-
lo odradiť a byť sklamaný, že musel včielkam venovať možno i väčšiu 
službu ako po iné roky, ale mal by sa tešiť aj z toho, že tie včielky 
stále má a má ich v dobrom zdravotnom stave, a ak príde dobrý rok, 
tak sa mu včielky vrchovato odmenia. 
 V minulosti sa včelárom prialo, aby mali plné džbány chutného 
medu, veľa rojov, dobrých susedov a nasledovníkov v ich pokračo-
vaní. Je veľkým potešením pre včelára, ak si k nemu nájdu cestu 
dobrí a stáli zákazníci, ktorí si obľúbili med od jeho včiel ako i iné 
včelie produkty, ktoré vie popri chutnom a voňavom mede ešte zís-
kať. Mal by to byť záväzok pre včelára sa neustále vzdelávať vo 
včelárstve, lepšie poznávať prírodu a zveľaďovať svoju včelnicu. 
Krásnym príkladom je, ak včelár venuje svoj čas aj deťom a ukáže im 
život včiel a tiež ako k ním s ohľadom pristupovať. Vštepovať deťom 
lásku ku včelám, vysvetliť im ako sú včielky pre nás ľudí a prírodu 
prospešné, ale zároveň ich aj chrániť pre žihadlom, ktoré včielka rada 
použije, ak sa jej niečo nepáči. 

 Sme veľmi povďační, že aj samosprávy finančne podporujú nás 
včelárov, a tým nám pomáhajú, aby sme boli aktívnejší, prezentovali 
včelárstvo verejnosti, zúčastňovali sa na výstavách, vzdelávali deti, 
dospelých, sadili stromy a ostatným občanom vedeli ponúkať chutný 
včelí med, ktorému sa žiaden obchodný reťazec s jeho medom 
nemôže ani v najmenšom vyrovnať.

Fotografia č. 1
OCENENÍ VČELÁRI ZA AKTÍVNU A ZÁSLUŽNÚ ČINNOSŤ PRE 
VČELÁROV – zadný rad zľava: Ladislav Balvan, predseda ZO – 
odovzdal ocenenie, PhDr. Ján Repka – odovzdal ocenenie, Marián 
Baránek – dôverník ZO, Ing. Ján Putera – 2. najvyššie ocenenie za 
prínos vo včelárstve, Jozef Ondrejka – životné jubileum 70 rokov, 
Jozef Beňo – člen KRK, Marián Požár – dôverník ZO, MVDr. Ján 
Drobúl – člen výboru ZO, Štefan Albert – člen výboru ZO. Predný rad 
zľava: Mária Rajčanová – člen výboru a hospodár ZO, Ing. Eva 
Krasňanová – dôverník ZO, Ing. Marián Stranianek – člen výboru ZO, 
Marián Remenec – dôverník ZO, Ján Jakubes – životné jubileum 75 
rokov, Ing. Peter Pekara – životné jubileum 50 rokov a víťaz za 
najlepší med 2022, František Domanický – dôverník ZO. Taktiež boli 
ocenení aj Ing. Martin Bielik – predseda KRK, Ľudovít Hodas – 
životné jubileum 75 rokov, MUDr. Pavol Lenhart – životné jubileum 80 
rokov, in memoriam

Fotografia č. 2
OCENENÍ VČELÁRI ZA NAJLEPŠÍ MED A MEDOVINU – zľava: 
Alojs Meliška, predseda priateľskej ZO ČSV Pozlovice – odovzdal 
ocenenie, František Maňak a Štefan Albert – víťazi za najlepšiu 
medovinu, Ladislav Balvan, predseda ZO – odovzdal ocenenie, Jozef 
Zvrškovec, Stanislav Miklo a František Domanický – víťazi za najlepší 
med 

Ladislav Balvan, predseda ZO 
Snímky: archív združenia

www.vcelarajec.webnode.sk

Fotografia č. 1

Fotografia č. 2
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 Pozabudli sme na šiestackú exkurznú výpravu do Bane Cigeľ. 
V ochranných prilbách, plášťoch a čelovkách sa vydali po sto-
pách každodennej práce baníkov. Aby sa dostali až do hnedou-
hoľnej bane v podzemí, museli nasadnúť na banský vláčik. Jazda 
vláčikom v dĺžke viac ako dva kilometre bola nezabudnuteľným 
zážitkom pre všetkých.

 Naši Lipováci sa realizovali vo všetkých oblastiach. 

 V športovej bol zrealizovaný futbalový zápas Sever proti Ju-
hu, futbalový turnaj v Lietavskej Lúčke, turnaje vo vybíjanej. 
 V novembri sa športovci zúčastnili Behu 17. novembra v Žili-
ne. Vo veľmi silnej konkurencii sa najlepšie umiestnila Charlot 
Macáková – 11. miesto a Šarlota Kupková – 3. miesto.
 V škole prebehli školské kolá Pytagoriády, slovenskej, anglic-
kej, technickej, dejepisnej olympiády, Šalianskeho Maťka.
 Rovnako aj školské Majstrovstvá okresu Žilina v zrýchlenom 
šachu.
 Ešte v novembri boli privítaní malí prváci do cechu školákov. 
V tomto čase sa uskutočnila aj celoslovenská informatická súťaž 
iBOBOR, do ktorej sa zapojilo 50 žiakov 2. – 9. ročníka. Úspeš-
ných riešiteľov bolo spolu 19. Spomedzi všetkých sa najviac 
darilo Nine Haásovej V.A a Michalovi Pekarovi VII.C. Podarilo sa 
im vypracovať úlohy na plný počet bodov – 100%. (Mgr. Alžbeta 
Súkeniková, Mgr. Michal Jasenovec)
 V súťaži Gvoboj získala škola 14. miesto.
 Už v okresnom kole technickej olympiády v Žiline sa darilo 
Matúšovi Veselému IX.C a Šimonovi Husárovi IX.A. Obaja chlap-
ci získali 4. miesto. (Ing. A. Luptáková)
 V okresnom kole streleckej súťaže Trenčianskeho kraja sa 
darilo Danielovi Pekarovi (VIII.C), ktorý získal 8. miesto a Micha-
ela Kubalová (VIII.C) 9. miesto.
 V ďalšom okresnom kole Vzduchová puška 30 rán získali 
naši školáci výborné umiestnenia: Daniel Pekara (VIII.C) 3. mies-
to, Michal Špánik (VIII.C) 8. miesto, Michaela Kubalová (VIII.C) 
2. miesto, Janka Kotrlecová (VI.C) 2. miesto, Nina Kamenská 
(VI.C) 3. miesto a Sabina Strážovcová (IV.A) 4. miesto. V kategó-
rii družstiev získali staršie žiačky 2. miesto a mladšie žiačky 
1. miesto.
 Pred Vianocami sme sa zapojili do akcie Koľko lásky sa 
zmestí do krabice od topánok a boli sme milo prekvapení. Schop-
nosť podeliť sa, tešiť sa z darovaného, z nás ešte nevymizla. Do 
tejto krásnej akcie sa zapojilo veľké množstvo školákov, ich rodi-
čov, učiteľov a mnoho ďalších zamestnancov školy.
 Rovnako nás teší aj stály záujem o knihy. Predajná výstava 
kníh potešila všetkých milovníkov čítania.
 A ešte nezabudnime na posledné decembrové dni, ktoré v se-
be niesli posolstvo Vianoc: stretnutie s Mikulášom, Škola bontó-
nu, Vianočná burza – jedna veľká PARÁDA, maľovanie perníkov, 
návšteva kina v Žiline, vianočné miniposedenia v triedach...

 Podporu rodičov a verejnosti cítime na každom kroku. Skrýva 
sa v gestách, skutkoch, v šírení dobrého mena. Nie sme bez 
problémov a nevyhovieme každému. Ale naše kroky stále smeru-
jú k tomu, aby sme vyslali do sveta školákov tak, aby dokázali 
ustáť boje, ktoré ich v živote čakajú.

 Za celú Základnú školu Lipová vám chceme zaželať krásne 
dni v novom roku 2024.

Mgr. Jana Paulinyová
Snímky: archív školy

ZŠ LIPOVÁ: EŠTE JEDNO OBZRETIE DO MINULÉHO ROKU

Veľa ľudí, veľa nápadov, veľa myšlienok, veľa skutkov. Do decembrového čísla Rajčana sa nám vošli „iba“ 

exkurzie, ale my sme toho zažili v našej škole omnoho viac.

Baňa Cigeľ

Baňa Cigeľ

iBobor

Sever proti Juhu
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 Deti si zmerali sily v GPX turnaji A a starší a skúsenejší ša-
chisti na turnaji B. Celkovo sme privítali 82 malých a 27 väčších 
šachistov. Po niekoľkoročnej dominancii rajeckých dievčat 
v dievčenských kategóriách sa tentokrát blysli rajeckí chlapci, keď 
dokázali uhrať medailové umiestnenie vo všetkých chlapčen-
ských kategóriách. 
 Začneme od tých najmenších. 

 V kategórii chlapcov do 8 rokov získal 2. miesto Timur Haás 
(5 bodov). V kategórii chlapcov do 11 rokov zvíťazil Lukáš Singer 
(5 bodov), pre ktorého je to vôbec prvé medailové umiestnenie 
v seriáli GPX. A v najstaršej mládežníckej kategórii chlapcov do 
14 rokov získal 2. miesto Alex Vereš (6 bodov), ktorému tento 
bodový zisk vyniesol celkové 2. miesto v turnaji A. Všetkým trom 
srdečne blahoželáme!

 Pekné bodové zisky nahrali aj ďalší chlapci – Daniel Pekara 
(4 a 1/2 boda – 11. miesto v kategórii chlapcov do 14 rokov) 
a Tomáš Pekný (4 body – 11. miesto v kategórii chlapcov do 11 
rokov).

 V turnaji B nás potešilo umiestnenie Timei Haásovej, ktorá 
obsadila celkové 3. miesto. Blahoželáme!

 Hlavnou rozhodkyňou turnaja A bola Dominika Tomčíková 
a v turnaji B jej sestra Zuzana Tomčíková.

 Ďakujeme ZŠ Lipová za poskytnutie priestorov a Mestu Rajec 
za pomoc s organizáciou turnaja a finančnú podporu. Tak isto 
ďakujeme všetkým šachovým dobrovoľníkom, ktorí sa podieľali 
na jeho príprave a realizácii.

PREHĽAD VÝSLEDKOV

Turnaj A
Kat. chlapci do 8 rokov:

1. Horňáček Tomáš – Liptovská Šachová škola
2. Haás Timur – ŠK Rajec
3. Tichý Michal – ŠK Mladosť Žilina

Kat. chlapci do 11 rokov:
1. Singer Lukáš – ŠK Rajec
2. Sventek Jakub – ŠK Mladosť Žilina
3. Abdou Fransis Thomas – TJ Slavia Casissa Čadca

Kat. chlapci do 14. rokov:
1. Maroši Michal – ŠK Prievidza
2. Vereš Alex – ŠK Rajec
3. Ševčík Ondrej – MKŠS-ŠK Kysucké Nové Mesto

Kat. dievčatá do 8 rokov:
1. Sventeková Lucia – ŠK Mladosť Žilina

Kat. dievčatá do 11 rokov:
2. Krošláková Michaela – ŠK Chynorany
3. Čechovičková Sára – ŠK Mladosť Žilina
4. Mrmusová Markéta – TJ Slavia Caissa Čadca

Kat. dievčatá do 14 rokov:
1. Žilková Paulína – ŠK Mladosť Žilina
2. Sklenková Nina – ŠK Handlová
3. Wang Sofia Chenxia – Bojnická šachová akadémia

Turnaj B
1. Kolesár Peter – ŠK Mladosť Žilina
2. Žilková Marcela – ŠK Mladosť Žilina
3. Haásová Timea – ŠK Rajec

Kompletné výsledky nájdete na našej stránke: 
www.sachrajec.sk

ŠK Rajec
Snímky: archív klubu

17. ROČNÍK ŠACHOVÉHO KRÁĽA MESTA RAJEC

Po roku sa opäť v tradičnom čase, tentokrát na netradičnom mieste, stretli malí aj veľkí priaznivci šachovej hry. 

V sobotu 2. decembra sa v jedálni Základnej školy Lipová konal už 17. ročník turnaja o Šachového kráľa Rajca. 
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 Na schôdzi sa zúčastnil aj člen ústrednej rady a predseda 
oblastnej organizácie Žilina plk. Juraj Drotár a návštevou nás 
poctil aj primátor Peter Hanus. Po schválení pracovných komisii 
správu o činnosti ZO predniesol predseda Ing. Karol Dobeš. 

 V správe rozobral stav členskej základne, keď k 30. októbru 
bol stav 134 členov, tiež poukázal na všetky hlavné udalosti, ktoré 
sa uskutočnili od začiatku roku. 

 Jednou s hlavných udalostí bolo uctenie si pamiatky oslobo-
denia nášho mesta na konci apríla Rumunskou kráľovskou armá-
dou pod velením generála Nicolae Dascalescu, ktorý bojovali 
v zväzku Červenej armády. V spolupráci s Mestom Rajec sa tejto 
udalosti zúčastnili aj ostatné spoločenské organizácie a žiaci 
a študenti miestnych škôl. 
 Významná udalosť v živote našej ZO bola oslava SNP. Tejto 
udalosti sa v Rajci zúčastnila aj delegácia podpredsedu NR SR 
vedená Jurajom Blanárom, delegácia Oblastného výboru Žilina 
vedená jeho predsedom plk. Drotárom ako aj Klub vojenských 
veteránov zo Žiliny a Únia vojenských výsadkárov z Martina. 
Keďže v tom čase boli prázdniny, chýbali tam žiaci a študenti 
miestnych škôl, ale tak isto sa tohto podujatia zúčastnili ostatné 
spoločenské organizácie z Rajca, ako aj starostovia z okolitých 
obcí. 
 Treťou významnou udalosťou, ktorú sme spoluorganizovali 
bol pietny akt kladenia kvetov z červených makov a zapálenie 
symbolickej sviečky pri Pamätníku padlým v I. svetovej vojne pri 
Kostole sv. Ladislava, ktorého sa zúčastnili okrem občanov mesta 
aj študenti gymnázia a dekan farnosti vdp. Peter Hľuzák. 

 Naši členovia sa tiež zúčastňovali akcii, ktoré organizovali 
nadriadené orgány. Usporiadali sme úspešný autobusový zájazd 
na Slavín do Bratislavy na deň oslobodenia naše vlasti, na ktorý 
sme zobrali aj desať žiakov zo základnej školy. 

 Vo svojej správe predseda priblížil plány na budúci rok, kde 
hlavnú pozornosť zameriame na okrúhle 80. výročie SNP a jeho 
dôstojné si pripomenutie si v našom meste. ZO plánuje 

v budúcom roku uskutočniť autobusový zájazd pre svojich členov 
pri príležitosti oslobodenia do Českej republiky, a tiež sa plánu-
jeme zúčastniť zájazdu na Duklu. V nasledujúcom bode progra-
mu sme ocenili našich členov – jubilantov, ktorí mali v tomto roku 
životné jubileum a našich dlhoročných darcov a sponzorov, bez 
ktorých by sme nemohli exitovať nakoľko od vlády sme nedostali 
žiadny finančný príspevok, hoci rôzne neziskové organizácie 
v republike ako (Globsec, Via juris ap.) boli štedro podporované 
vládou a zahraničím.

 V živej diskusii odznelo veľa podnetov a návrhov na zlepšenie 
našej činnosti, ako aj kritika na poslancov nášho mesta, že sa 
nikto z nich nikdy nezúčastnil týchto akcii hoci spoluorganizáto-
rom bolo Mesto Rajec. V diskusii sa niektorí členovia zaujímali aj 
o bustu právoplatne odsúdeného vojnového zločinca F. Ďurčan-
ského na Námestí SNP. K tejto téme sa vyjadril pán primátor, keď 
nás informoval, že to bude predmetom najbližšieho zasadnutia 
mestského zastupiteľstva za účasti prokurátora.

Ing. Karol Dobeš, predseda ZO SZPB
Snímka: archív ZO

 Najskôr sa zúčastnila Halových regio-
nálnych majstrovstiev dorasteniek (U18) 
v TK Žilina. 

 Vo dvojhre postúpila cez staršie kvalit-
né súperky do štvrťfinále, kde podľahla 
výborne hrajúcej neskoršej víťazke tur-
naja. Vo štvorhre sa dostali spolu s Lujzou 
Zimenovou (TK Žilina) do finále, kde 
v dramatickom zápase prehrali až v super 
tiebreaku. 

 O týždeň neskôr nasledovali Halové 
regionálne majstrovstvá v kategórii žien 
v TK Kysucké Nové Mesto. 

 Tu taktiež podľahla až neskoršej víťaz-
ke turnaja a vo štvorhre sa spolu s Tama-
rou Zitovou (TK Baník Prievidza) stali ví-
ťazkami podujatia a zároveň regionálnymi 
majsterkami. 
 Gratulujeme!

Text a foto: TK Rajec

ÚSPEŠNÝ VSTUP DO AKTUÁLNEJ 

TENISOVEJ SEZÓNY

Z ČINNOSTI ZO SZPB RAJEC

V Klube dôchodcov v Rajci sa 25. novembra konala Výročná členská schôdza našej ZO SZPB, kde sme bilancovali 

našu činnosť v predchádzajúcom období. 

Sofia Pauková (TK Rajec) zahájila novú tenisovú sezónu výbornými 

výkonmi.

Zľava: Tamara Zitová a Sofia Pauková
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SPOLOČENSKÁ RUBRIKA

Uverejnené so súhlasom menovaných osôb alebo ich 
rodinných príslušníkov

Narodili sa

Opustili nás

INFORMÁCIE Z CENZUÁLU

 Stretnutie súčasných a minulých čle-
nov volených orgánov sa konalo v Klube 
dôchodcov v Rajci a svojou aktívnou 
účasťou ho podporil aj primátor Peter 
Hanus. Na tomto stretnutí poďakoval 
predseda Cenzuálu Ing. Peter Pekara 
všetkým bývalým, ale aj súčasným členom 
volených orgánov a všetci boli odmenení 
knihou Rajec a okolie. O histórii od vzniku 
nášho spoločenstva až po súčasnosť nás 
informoval PhDr. Ivan Žilinčík. Následne 
po občerstvení sa rozprúdila živá debata 
a pamätníci si pospomínali na zložité za-
čiatky znovuobnovenia činnosti Cenzuálu 
v Rajci. Pri odchode zo stretnutia účastníci 
nešetrili vďakou a boli radi, že súčasné 
vedenie spoločenstva na nich nezabúda.

 Dňa 14. decembra 2023 sa konalo 
posledné plánované zasadnutie výboru 
v roku 2023, ktorého sa zúčastnil aj člen 
DR. Predseda konštatoval, že plánované 

úlohy v pestovnej, ako aj ťažbovej činnosti 
sú splnené. Momentálne prebieha pláno-
vaná ťažba dreva, keďže počasie je po-
merne priaznivé, ako aj odbyt pre našich 
odberateľov. Výbor spoločenstva odsúhla-
sil nájomnú zmluvu pre Mesto Rajec v lo-
kalite Vojtová. Na týchto našich pozem-
koch plánuje Mesto Rajec vybudovať 
technologickú linku na spracovanie biolo-
gicky rozložiteľného odpadu (kompostá-
reň), ktorá bude slúžiť pre všetkých obyva-
teľov. Výbor tiež schválil plán zasadnutí na 
1. štvrťrok 2024.

 Výbor Cenzuálneho spolumajiteľstva 
Rajec, pozemkového spoločenstva, praje 
všetkým obyvateľom mesta Rajec v roku 
2024 veľa zdravia, pokoja, radosti a vzá-
jomného porozumenia.

Za výbor spoločenstva: Ing. Karol Dobeš
Snímka: archív CSPS

SEVEROSLOVENSKÉ VODÁRNE A KANALIZÁCIE, a. s., 
Bôrická cesta 1960, 010 57 Žilina

 
Vážení spoluobčania,

spoločnosť Severoslovenské vodárne a kanalizácie, a.s., vyhlasuje na obdobie od 
01.01.2024 do 31.03.2024 GENERÁLNY PARDON

pre producentov, ktorí sa bez uzatvorenej zmluvy o odvádzaní odpadových vôd, pripojili 
na verejnú kanalizáciu a neoprávnene vypúšťajú odpadovú vodu do verejnej kanalizácie.

Ak vlastník nehnuteľnosti poskytne súčinnosť a zabezpečí bezodkladne odstránenie 
neoprávneného vypúšťania, SEVAK poskytne zjednodušený proces administratívnych 

činností, uplatní si iba fakturáciu stočného a nepredloží podnet na dopustenie sa 
priestupku.

Bližšie informácie vám poskytnú 
zákaznícke centrá: Žilina, Čadca 
alebo tel. č.: +421 41 707 17 11.

Natália Smiešková – november

Vivien Majerová – december

Marta Šedová 1944 – 16.12.2023

Rastislav Drlička 1976 – 31.12.2023

7. decembra sa uskutočnilo stretnutie členov volených 

orgánov spoločenstva pri príležitosti 30. výročia 

obnovenia hospodárenia v lesoch Cenzuálneho 

spolumajiteľstva Rajec, pozemkového spoločenstva 

a 830. výročia prvej písomnej zmienky o Rajci. 

SEVAK – GENERÁLNY PARDON

Jubilanti

Ján Čerňanský – 80 rokov

Ondrej Foltán – 83 rokov

Anna Hanusová – 83 rokov

 Vážení občania, ak ste dosiahli život-
né jubileum a radi by ste o tom dali vedieť 
v mesačníku Rajčan, vyplňte priložený 
súhlas (návratku) a doneste ho osobne do 
kanc. č. 2 na 1. poschodí (vpravo) MsÚ – 
Ing. Hodasová.

 Súhlas musí podpísať menovaná 
osoba, nie jeho rodinný príslušník. 

 Bližšie informácie získate na e-mailo-
vej adrese miroslava.hodasova@rajec.sk 
alebo na tel. č: 041/509 65 11.

MsÚ Rajec

JUBILANTI
ZVEREJNENIE V RAJČANOVI

SÚHLAS 

(slúži ako návratka)

Menovaný/á:  .....................................

........................................................... 

dátum narodenia: .............................. 
súhlasím s uverejnením jubilea 
v mesačníku Rajčan v zmysle naria-
denia EPaR EÚ 2016/679 (GDPR) 
a zákona č. 18/2018 Z. z. o ochrane 
osobných údajov a súhlasím so spra-
covaním osobných údajov za účelom 
spracovania žiadosti. 

V Rajci dňa .......................................

Podpis menovaného/nej: 

...........................................................

Stretnutie 7.12.2023

Návratku, prosíme, doručiť do kancelárie 
č. 2, 1. poschodie (vpravo) MsÚ Rajec.
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VSTUP 

ZDARMA!

MESTO RAJEC VÁS POZÝVA

PROGRAM

TRADIČNÁ ZABÍJAČKA

FAŠIANGÁRI Z ĎURČINEJ

10.2.2024 | 12.00
NÁMESTIE SNP

RAJECKÉ 
      FAŠIANGY

ZÁUJEMCOVIA O PREDAJ V STÁNKOCH NA NÁMESTÍ POČAS TOHTO PODUJATIA

SA MÔŽU PRIHLASOVAŤ DO 29.1.2024 NA E-MAILOVEJ ADRESE: DITA.JARINOVA@RAJEC.SK
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AKCIA  do 31.3.2024-20 %
RENOVÁCIA NEMECKOU TECHNOLÓGIOU 

VÁM PONÚKA ČISTÉ RIEŠENIE PRE VAŠE 

STARÉ DVERE, ZÁRUBNE, VSTAVANÉ SKRINE 

A KUCHYNSKÉ LINKY. 

VŠETKO V ŠIROKEJ ŠKÁLE FARIEB A ŠTRUKTÚR. 

Tel. 0907 422 113
Web: www.renovovanie.szm.sk
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CHCETE VEDIEŤ ČO SA DEJE V NAŠOM MESTE?
.

Mobilná  APLIKÁCIA RAJEC
zdarma do vášho telefónu!

.

Formou bleskových správ budete informovaní 

o výpadkoch prúdu, plynu či vody, organizovaných 

športových či spoločenských akciách...

Aplikáciu RAJEC 

si môžete stiahnuť: 

 alebo Google Play AppStore



Mestské noviny RAJČAN, mesačník, 67. ročník, číslo 1/2024, január 2024. Sídlo vydavateľa: Mesto Rajec, Námestie SNP 2/2, 015 22 Rajec, IČO 00 321 575. Príspevky a inzercia sa prijímajú do 

20. dňa v mesiaci. Adresa redakcie, inzercia, grafické spracovanie a tlač: Mestský úrad Rajec – oddelenie kultúry a športu, Námestie SNP 2/2, 015 22 Rajec, tel.: 041/ 507 65 33, e-mail: 

mesacnik.rajcan@rajec.sk. Redakcia si vyhradzuje právo krátiť príspevky. Uverejnené názory sa nemusia zhodovať so stanoviskom redakcie. Šírenie a rozmnožovanie textu, fotografií, 

grafov je možné len so súhlasom vydavateľa. Registrované Okresným úradom v Žiline pod číslom OÚ-7/2001. ISSN 1210-1966. EV 2875/09, EV 257/24/EPP. Náklad 700 ks. NEPREDAJNÉ.
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